
Benvolguts companys i companyes, 

A raó de les darrers articles publicats als diaris digitals vadevi i elmon, em sento en la obligació 

de fer aquest escrit per clarificar aquest despropòsit de publicacions. Ja amb un temps de 

reflexió encara ara no entenc la finalitat que persegueix, però lamento el mal importantíssim a 

la institució que ha fet. 

Els articles no tenen cap mena de rigor, són informacions totalment fora de context i sense 

haver-se contrastat: ni la DO ni jo mateix, que presidia el Consell Regulador en el moment de 

l’auditoria interna que ara us explicaré, vam rebre cap trucada o comunicació per part del 

mitjà per contrastar absolutament res. En aquestes publicacions s´intueix d´una manera clara 

la voluntat de fer mal a la DO Terra Alta i a la gent que la conformem. 

M’agradaria fer un repàs de les anotacions que publiquen, per a què no quedi cap dubte que la 

DO Terra Alta ha estat ben gestionada. Precisament, amb la intenció de millorar el seu 

funcionament, la junta que jo presidia vam demanar una auditoria interna, de caràcter 

informatiu, amb l’objectiu de tenir una fotografia exacta de com estàvem, quines coses caldria 

millorar i facilitar així el traspàs a la nova junta. 

Malgrat us proposo realitzar una reunió informativa per aportar tota la informació i 

documentació amb transparència i poder debatre allò que convingui, ara vaig punt per punt 

per entrar als detalls. Seran 10 punts: 

1. L’auditoria de la que parla el Sr. Josep Garriga, a través de VADEVI,  és una auditoria interna 

que demanem i paguem la DO Terra Alta, previ aprovació de la junta rectora, l’últim any 

del nostre mandat, per poder tenir una visió de com deixem la DO a les pròximes juntes, i 

també veure l’evolució dels darrers anys. Amb l´afany de ser totalment transparents, 

considerem que serà positiu tenir la recomanació de com millorar la gestió per part d’una 

empresa externa de total confiança i de reputació. 

 

A continuació reprodueixo un fragment de la comunicació de Celso Abad Auditors, i 

poso el document íntegre a disposició de qui vulgui consultar-lo: 

 
“Les conclusions de l’auditori en cap cas posen de manifest la existència d’un 
funcionament irregular general o descontrol com atribueix algun mitjà de comunicació. 
 

És habitual en una auditoria de qualsevol entitat (inclús en les empreses més 
professionalitzades) detectar defectes o no conformitats en els circuïts de gestió 
administrativa i definir recomanacions de millora a implementar. Precisament un dels 
objectius de les auditories es poder detectar aquestes millores a implementar per 
millorar el funcionament de l’entitat i, posteriorment, en una posterior auditoria fer 
seguiment de la seva implementació. 
 

L’anàlisi o conclusions sobre l’auditoria que s’ha fet en algun mitjà de comunicació i, en 
concret, a Vadeví, és parcial, descontextualitzat, sense rigor tècnic i econòmic, i denota 
un desconeixement important sobre l’objecte d’una auditoria i la pràctica i conclusions 
habituals d’aquests tipus de documents.” 
 

 

 



Davant la imminència de les eleccions de la DO, no es va poder aprofundir en totes les mesures 

proposades i ampliar els procediments de revisió. Ara bé, sí que es van aplicar moltes d´elles. 

Crec és important que sigueu sabedors que aquí no hem tingut una inspecció externa, o ens 

han vingut uns homes de negre per sorpresa, i ens han agafat fent cap mena d´irregularitat, ni 

comptable ni financera, com s’està suggerint. Es tracta d’una auditoria interna, expressament 

demanada per nosaltres mateixos i amb la finalitat descrita. En cap cas s’ha trobat 

irregularitats, sinó incidències que desprès s´han justificat, i que ens havia de servir a tots els 

socis i sòcies per optimitzar el funcionament de l´entitat. 

 

2. Respecte a les acusacions de “manca de supervisió financera, manca de control sobre la 

comptabilitat, la plena autonomia de què disposa el secretari Jordi Rius...”, destacades en 

negreta de l’article, només puc dir una cosa ben simple però contundent: és totalment fals 

, tret totalment fora de context i una interpretació partidista i interessada d’aquesta 

auditoria, amb el pitjor dels enfocs possible. I torno a repetir, encara ara preguntant-me 

quina és la finalitat. 

 

A la DO Terra Alta treballava en les dates de la meva Presidència el següent equip 

tècnic: el Jordi Rius com a secretari, Vero Masdeu com a comptable, Maria José Llop 

com a tècnica de cellers , Nil Ardèvol com a tècnic de camp i la Raquel Estrada com a 

responsable de la botiga i suport en la comunicació interna de la DO. 

 

Cada un d´ells compta amb experiència i formació en les seves àrees de treball, en 

alguns casos, molt àmplia i de tots ells puc dir que han estat notablement resolutius 

amb cada una de les tasques que els hi pertoca. Evidentment, hi ha moltes coses que 

es podrien millorar, o fins i tot fer d´altres maneres, però en cap cas incorrent en cap 

irregularitat. 

 

Les tasques del Secretari de la DO, igual que els altres companys de la casa, estan ben 

descrites i protocol·litzades. Tot i així, segur entendreu, que dins d´una entitat com la 

DO, amb un volum de personal molt ajustat i un volum de treball molt gran, és 

habitual que tant el secretari com els altres membres de l´equip, els hi toqui fer 

feines que no estant dins del seu protocol. Això, de fet, passa a totes les DOs 

catalanes. 

 

Per altra banda, estem l´equip de junta rectora, on durant els 8 anys que vaig estar 

presidint, vàrem fer grups de treball per poder supervisar i estar al costat dels nostres 

empleats. Eren les taules de treball i comptaven amb 3 membres de la junta en 

cadascuna: taula de treball de promoció, de relacions laborals i tresoreria, de serveis 

tècnics i la última de regulació i control. 

 

 

 

 

 

 

 



Integrants de la Comissió Rectora 2015-2019:  

CENS A: Josep Pere Colat Clua, Santiago Aguilo Valén, Xavier Solé Gisbert i Jordi Morera Fontanet 

CENS B: José Luis Solé Vilanova i Josep Manel Micó Solé  

Cens C: Elias Gil  

Cens D: Joan Arrufí Peig, Marco Bernava, Juanjo Galcerà Piñol, Josep Joaquim Fuster Amades i Xavier Clua 

Coma  

Pel que fa a les comissions de treball estaven formades per:  

✓ Comissió de Promoció: Sr. Xavi Clua Coma Sr. Juanjo Galcerà Piñol Sr. Elies Gil Bel i Sr. Joan Arrufí 

Peig  

✓ Comissió de Serveis Tècnics: Sr. Marco Bernava Sr. Jordi Morera Fontanet Sr. Josep Lluís Solé 

Vilanova i Sr. Joan Arrufí Peig  

✓ Comissió de Regulació i Control: Sr. Josep Joaquim Fuster Amades Sr. Josep Pere Colat Clua Sr. 

Josep Manel Micó Solé i Sr. Joan Arrufí Peig  

✓ Comissió de Relacions Laborals i Tresoreria: Sr. Joan Arrufí Peig Sr. Xavier Solé Gisbert Sr. Santi 

Aguiló Valén i Sr. Joan Arrufí Peig  

Integrants de la Comissió Rectora 2019-2023:  

CENS A: Xavier Alanyà Tarragó, Antònia Aguiló Sastre, Josep Pere Colat Clua i Marc Paladella Navarrete 

Cens B: Francesc Andreu Julià Creixenti i Josep Vicens Pellisa 

Cens C: Elias Gil Bel  

Cens D: Roger Suñé Boix, Josep Fuster Amades, Joan Arrufí Peig, Núria Altés Sancho i Xavier Clua Coma  

Pel que fa a les comissions de treball estaven formades per:  

✓ Comissió de Promoció: SR. Roger Suñé Boix, Sr. Xavier Alanyà Tarragó i Sr. Joan Arrufí Peig.   

✓ Comissió de Serveis Tècnics: Sra. Núria Altés Sancho, Sr. Andreu Julià Creixenti, Sr. Josep Pere 

Colat Clua i Sr. Joan Arrufí Peig. 

✓ Comissió de Regulació i Control: Sr. Josep Joaquim Fuster Amades, Josep Vicens Pellisa, Sr. Marc 

Paladella Navarrete i Sr. Joan Arrufí Peig. 

✓ Comissió de Relacions Laborals i Tresoreria: Sra. Antònia Aguiló Sastre, Sr. Xavier Clua Coma, Sr. 

Elies Gil Bel i Sr. Joan Arrufí Peig.  

 

Com també estic segur entendreu, i sobretot molts de vosaltres que ja heu estat a la 

junta de la DO, tots els membres de la junta de la DO Terra Alta no cobren 

absolutament res, solament dietes i quilometratge per a les sortides institucionals que 

l’entitat exigeix. 

 

Tots i totes dediquen part del seu temps i un gran esforç per tirar endavant la DO, i 

amb la millor de les intencions. Tot i així, segur caldria millorar la dedicació vers la 

institució. En moments complicats, com és el que ens pertoca, sempre sol sortir algun 

membre de la junta que diu que no en sabia res d´algun dels temes descrits... 

segurament per desconeixença ja que a alguna reunió no assistia o no podia assistir. En 

tot cas, per al seu coneixement i també per els dels associats i associades estan totes 

les actes de cada una de les resolucions que hem pres a la DO, i que es poden revisar.  

 

Segurament caldria professionalitzar alguna de les tasques que la institució requereix, 

com per exemple comptar amb un director financer o un gerent dedicat 

professionalment a la institució, o altres camps que anem una mica coixos... però 

també hem de posar sobre la taula el cost que suposaria incorporar una figura com 

aquesta i l’augment que implicaria de les quotes als pagesos i als cellers per poder 

cobrir aquests pressupostos. 

 



Perquè tingueu el detall dels ingressos directes de quotes a pagesos i cellers dels 

darrers 8 anys, adjunto document.  

 

Com podeu observar, i amb l’afegit que resto a la vostra disposició per qualsevol aclariment, no 

existeix cap manca de supervisió financera ni manca de control sobre la comptabilitat, i molt 

menys el secretari fa i desfà a discrecionalitat com s’està assegurant en un atac que sembla 

tenir molt de personal. Tal i com diuen els professionals que van fer l’auditoria, és 

recomanable millorar alguns aspectes que la junta actual haurà de tenir en compte. Per posar-

vos un exemple, a la DO Penedès, el secretari té funció de director general, amb aprovació de 

la junta rectora, i amb funcions que li permeten firmar despeses sense la signatura del 

President. 

Per cert, la majoria de secretaris de les DOs Catalanes es troben amb el mateix buit legal: han 

de prendre responsabilitats que el mateix Consell regulador no li atribueixen per assegurar el 

bon funcionament de les DO. Tot i que és un tema plantejat ja als òrgans on pertoca, és molt 

important que INCAVI en sigui sabedor, per poder buscar una solució conjunta. 

 

3. Les plaques fotovoltaiques amb un pressupost de 13.494,00 €. Durant l’últim any de 

legislatura, se´ns va plantejar en junta la possibilitat d´acollir-nos a un ajut d´energia 

renovable, i ficar plaques solars a la seu de la DO, per poder baixar l´alt consum i cost de 

llum que teníem a la casa. Hem de tenir en compte que l’aïllament de l´edifici de la DO és 

nefast, amb moltes vidrieres i pisos comunicats sense cap aïllament. 

 

Si que va ser una sorpresa per la junta, que tot i que el seu germà fes l´obra, i tot i que 

era el pressupost mes barat dels 3 presentats, prèviament no ens ho havia comunicat . 

 

Després de vàries reunions amb els membres de la junta, vàrem decidir cridar a l´ordre 

al Secretari Jordi Rius. Ell va reconèixer que es va equivocar amb les formes tot i buscar 

el millor per la entitat, i no només això, va ficar el seu càrrec a la nostra disposició, per 

si el volíem fer fora, i inclús a la reunió ens va portar un taló amb el cost total de la 

instal·lació amb reconeixement del seu error. 

 

Tots i totes el membres de la junta, veient i escoltant les explicacions del secretari, vam 

acordar unànimement no fer-lo fora ni acceptar el taló, i deixar en un avis la incidència. 

D’això en fa ja 2 anys i sorprèn que, malgrat ser un tema tancat de comú acord en el sí 

de la DO, torni a veure la llum just ara i d’aquesta manera.  

La proposta va ser acceptada per junta (i es pot consultar l’acta corresponent). 

 

Fets imposables 2015 2016 2017 2018 2019 2020* 2021* 2022

Hectarea plantada 43.030,18 €        46.154,70 €        45.549,20 €        45.397,76 €        45.965,70 €        33.374,01 €        32.622,25 €        43.243,06 €        

Inscripció al registre de viticultors 3.800,30 €          3.513,72 €          3.339,28 €          3.189,76 €          3.015,32 €          2.153,63 €          2.047,65 €          2.585,46 €          

Total 46.830,48 €        49.668,42 €        48.888,48 €        48.587,52 €        48.981,02 €        35.527,64 €        34.669,90 €        45.828,52 €        

Inscripció al registre de cellers 22.586,77 €        22.750,00 €        25.805,00 €        28.990,00 €        29.900,00 €        14.560,00 €        15.080,00 €        29.423,33 €        

Quintars mètric raïm 20** declarat 23.372,99 €        27.275,78 €        23.674,02 €        16.134,31 €        16.856,73 €        19.960,32 €        23.856,67 €        22.123,41 €        

Hectolitres de vi apte 20** declarat 32.303,37 €        32.438,89 €        23.692,77 €        23.143,91 €        23.573,04 €        20.848,29 €        22.761,03 €        26.519,35 €        

Hectolitres de vi qualificat 46.862,63 €        40.027,48 €        49.001,58 €        53.054,26 €        57.064,38 €        56.454,70 €        53.032,11 €        50.497,93 €        

Milers de distintius en ampolla 74.059,08 €        72.517,00 €        93.451,00 €        103.128,06 €      87.411,68 €        105.973,74 €      94.278,98 €        84.666,11 €        

Certificació emesa (plantacions, canvis destí i divers.) 1.454,62 €          1.239,54 €          1.284,82 €          1.686,68 €          928,24 €             1.511,22 €          1.511,22 €          1.191,40 €          

Total 200.639,46 €      196.248,69 €      216.909,19 €      226.137,22 €      215.734,07 €      219.308,27 €      210.520,01 €      214.421,53 €      

247.469,94 €      245.917,11 €      265.797,67 €      274.724,74 €      264.715,09 €      254.835,91 €      245.189,91 €      260.250,05 €      

* L'any 2020 i 2021 es va fer un descompte als cellers del 50% de la Quota d'inscripció i un 25% als viticultors

Quotes viticultors

QUOTES 2015 / 2022

Quotes cellers

Total 



 

Seguint les indicacions de l’auditori, també acordarem que totes les factures superiors 

a 500€ , fora imprescindible tenir una doble firma, del secretari i del President o 

responsable de la junta. 

 

Per acabar, heu de saber que gràcies a aquesta instal·lació, l’estalvi a les arques de la 

DO en només un any va ser de 6.803,90€.  

 

4. Els articles, que  parla de clients deutors de difícil cobrament. Com si això fos una 

irregularitat o com si això no fos tristament habitual en totes les nostres empreses. Quina 

de les nostres empreses no té cap client deutor? Posar en valor aquest fet  només pot 

indicar un enorme desconeixement del funcionament d’una empresa o bé intencions 

dubtoses. 

 

Alguns dels clients deutors que assenyala l’auditoria s´arrosseguen de temps llunyans, 

inclús d’altres legislatures: algun celler que va plegar, alguns pagesos que es van jubilar 

o s´han mort i no es va comunicar a la DO, etc. En cap cas és la xifra de 34.917€ que es 

publica. Molts d´aquets impagats, després de l’auditoria, es va fer el requeriment per 

cobrar-los. 

 

Desprès de realitzar les recomanacions plantejades per l’auditoria el saldo pendent de 

cobrar és de 11.033,92 € 

 

5. Les (des)informacions parlen de desajustos a les nòmines. Quina fal·làcia i quin 

desconeixement! Com alguns de vosaltres coneixeu, la junta passada a la nostra, va fer uns 

ajustos a les nòmines dels treballadors, ja que hi havia una tresoreria preocupant a la DO ( 

es pot mirar a les actes ), on tots els treballadors vàrem acceptar.. 

 

Durant els 8 anys darrers de la nostra legislació, el que hem fet únicament és ajustar 

els sous segons el conveni col·lectiu d’Oficines i Despatxos de Catalunya.  

 

6. El suposat desgavell a la botiga. Evidentment és una interpretació del periodista, vers una 

realitat (la de les botigues especialitzades) que no coneix i amb dades que novament no 

s’han contrastat. 

 

La botiga de la DO Terrra Alta ha tingut un creixement importantíssim amb facturació 

i venta de vins els darrers anys, sent una de les millors tendes de vins de la Terra Alta, 

sens dubte, amb una oferta de vins de tots els cellers i vins inscrits a la DO. 

 

La primera idea de la botiga, i que nosaltres com a junta vam adquirir i mantenir de les 

junta anterior, era poder oferir el màxim de vins possibles, i que el celler tingués el 

màxim de benefici. Si l’habitual és que a les tendes els vins tinguin un marge d´un 30% 

del seu preu de compra; a la nostra tenda de la DO, el benefici per la tenda d´algun 

dels nostres vins que oferim podia estar al voltant del 15%... entenent que això feia  

que el celler tingués mes benefici. 

 



Us passo resum dels darrers anys de ventes de la botiga, en total d´ampolles i 

facturació, com el compte de resultats, després de informe de auditoria, que mostra 

l’evolució positiva: 

 

Any Núm. vendes Vendes dia Facturació ▲% Euros / tiquet 

2007 320 2,1    7.443,72  0% 23,26  

2008 844 2,3    22.413,88  67% 26,56  

2009 862 2,4    30.874,72  27% 35,82  

2010 982 2,7    34.780,66  11% 35,42  

2011 1010 2,8    36.450,96  5% 36,09  

2012 1043 2,9    35.039,10  -4% 33,59  

2013 953 2,6    35.192,78  0% 36,93  

2014 618 1,7    31.778,59  -11% 51,42  

2015 1084 3,0    40.241,64  21% 37,12  

2016 1211 3,3    50.682,15  21% 41,85  

2017 1123 3,1    44.852,52  -13% 39,94  

2018 1227 3,4    48.817,84  8% 39,79  

2019 1271 3,5    56.709,98  14% 44,62  

2020 1322 3,6    67.036,76  15% 50,71  

2021 1562 4,3    79.395,25  16% 50,83  

2022 1454 4,0    80.111,33  1% 55,10  

 

7. Respecte les suposades dietes i viatges del secretari de l’entitat no justificades. Tornem a 

aquesta malèfica interpretació de l´auditoria. L´auditoria durant el seu treball per veure el 

funcionament de la DO, detecta que falten els justificants de la targeta del secretari, i 

evidentment, després se li presenten per corregir la informació sol·licitada de l´auditor. 

 

Com a socis i sòcies, com a part de l’entitat, si us plau, us prego que aneu a la DO i 

comproveu tot allò que aquí detallo. 

 

8. La segona publicació a Vadevi titulava “La DO terra Alta va pagar mes de 65.000€ a 
proveïdors sense factura”. Malauradament, tornen a tergiversar la informació, fent un 
titular d’una  interpretació personal i malintencionada i sense dignar-se a contrastar els 
fets. 

 
El que apunta l’auditoria és que amb la informació que té en aquell moment (recordem 
que el document que s’ha filtrat era un document provisional), li falta les factures d’alguns 
dels càrrecs pagats. Automàticament, la Vero, responsable de comptabilitat va presentar 
les factures corresponents que acrediten els pagaments. Insisteixo: una auditoria interna 
és per fer aquesta fotografia de com està la DO i recomanar correccions a les incidències 
que es troben. Aquí no hi ha ni incidència, només sol·licitud de les factures que justifiquen 
el pagament a proveïdors, i que amb del requeriment de l’auditor, es presenten. 
 
Desprès de realitzar les recomanacions plantejades per l’auditoria el saldo pendent de 

cobrar és de 37.091,17 € 



9. El festival CRUÏLLA i el cost que suposa per la DO 
 
Una de les apostes més ambicioses que durant el meu mandat es van aconseguir és la 
iniciativa de fer una festa del vi de la DO Terra Alta, totalment autònoma, sense dependre 
d’ Ajuntaments i les seves imposicions, i poder ser sobirans de les nostres pròpies 
decisions. 
 
Dins d´aquesta proposta, vàrem treballar per donar el màxim de repercussió a la marca DO 
Tarra Alta, durant els 8 anys de mandat, amb actuacions diverses nacionals i internacionals 
d’envergadura considerable, i que han aconseguit posicionar la DO Terra Alta , sens cap 
mena de dubte , a l´inconscient del consumidor d´arreu del mon, a través de les nostres 
varietats , les nostres garnatxes i sota l´empara de la marca col·lectiva DO Terra Alta. 
 
Aquesta aposta de comunicació i promoció de marca de gran impacte es va culminar amb 
l’associació de la marca DO Terra Alta amb la marca Cruilla, que era tot un referent al món 
cultural català i amb uns valors molt pareguts als de la DO Terra Alta.  

 
En definitiva, es va crear la “Primavera DO Terra Alta“ on es van organitzar jornades 
tècniques , una fira del vi (però només d´un dia per la petició expressa de molts dels cellers 
inscrits), una jornada professional per a restauradors, prescriptors i sommeliers, i un 
fantàstic esdeveniment cultural, maridatge perfecte amb els nostres vins, a través del 
festival Cruïlla, on fou el primer cop a la comarca amb portar un cartell artístic i cultural de 
tal envergadura, que durant dos dies van omplir la comarca de gent i de negoci. 

 
Dir-vos també , que tot i no tenir l´acord unànime de tota la junta, es va aprovar amb una 
gran majoria (insisteixo: es pot mirar les actes). Evidentment, és impossible que tothom 
estigui d´acord amb aquest posicionament de promoure la marca col·lectiva i que en el sí 
de la DO existeixen altres visions, però les dades d’impacte aconseguides són objectives i 
no subjectives.  

 
El cost real de la celebració del Cruïlla 2023 va ser de 387.412,12€, i es va pagar amb una 
recaptació prèviament estudiada per els professionals de Cruilla de 183.005,35€, amb un 
ajut del Departament d’Acció Climàtica de 87.780,00€ i un altre ajut de Generalitat del 
Departament de Cultura de 100.000€, un altre de Consell Comarcal de 3.700€ i per últim 
una subvenció de Caixabank per valor de 3.239,67€. El resultat final va ser de – 9.687,10€ 

 
I l´impacte a premsa escrita, ràdio, televisió (prime time en vàries ocasions) o digital està 
valorat en més de 1.250.000€. En altres paraules, és el que haguéssim hagut d’invertir per 
tenir tota aquesta difusió. Mai ho haguéssim pogut pagar i són molts els milers de 
persones que han tingut contacte amb la marca DO Terra Alta associada a valors positius. 

 
Tot aquest pressupost no ha costat un cèntim a cap dels nostres associats, ni pagesos ni 
cellers, que continuen tenint les mateixes quotes. Ha estat possible per un grandíssim 
esforç dels membres de la junta i de l’equip tècnic, i també de l’experiència acumulada 
durant el mandat, amb la relació amb les diferents administracions, per aconseguir aquests 
ajuts. El Concurs Grenaches du Monde va ser tot un “màster” per aprendre i saber quines 
portes tocar per buscar recursos. 

 
Hi ha altres DOs que utilitzen els recursos que tenen per fer comunicació de la DO, 
promocionant els cellers a través de quotes més baixes per assistir a fires nacionals i 
internacionals, i ho trobo totalment lloable, però, personalment, i coincidint amb la 
majoria dels membres de la junta que vam configurar, creiem i segueixo creient, que la DO 



no ha de vendre vins, cada celler ha d’invertir en donar a conèixer els seus vins i projecte. 
Invertint en la marca col·lectiva DO Terra Alta li donem un valor afegit als nostres vins, que 
ens ajudarà a promoure el projecte personal de cadascú, i també d´aquesta manera evitem 
que només uns quants cellers s´aprofitin dels recursos de la DO, que curiosament són els 
que més inverteixen en fires i viatges. 

 
Evidentment, aquest ajuts aconseguits són directament proporcionals a la inversió que es 
vol fer. Dit d´una altra manera, si es deixa de fer el Cruïlla i es fa algun altre format de 
Primavera DOTA o actuacions vàries anuals de promoció, els ajuts seran proporcionals al 
cost de la inversió. 

 
10. L’empresa PCATS Comunicació i el cost que suposa a la DO Terra Alta. 

 
Una de les coses que personalment crec hem encertat és tenir una empresa de 
comunicació especialitzada, per a què ens ajudi a donar a conèixer el nostre projecte 
col·lectiu, la DO Terra Alta. Les dades ens avalen amb els resultats de creixement i 
notorietat de marca que hem aconseguit els darrers 8 anys. Els darrers baròmetres de 
consum sobre vi català mostren com la DO ha aconseguit introduir-se en l’imaginari dels 
consumidors (no era així fa 8 anys) i les dades Nielsen mostraven la nostra DO com la DO 
catalana que més havia crescut en els darrers anys. 

 
Ha estat l’empresa Pcats Comunicació qui ha afrontat aquest repte, amb gran 
professionalitat, rigor, i honestedat amb totes les accions de comunicació i promoció que 
hem desenvolupat durant aquest període.  

 
Aquesta empresa de comunicació, com totes les empreses de comunicació amb una mica 
de cara i ulls, cobren un fixe per premsa, xarxes, etc. i un variable per la organització de 
diferents esdeveniment (Fira del vi, etc..). Crec que convé aclarir també que ingressos no 
són beneficis i tenint en compte que una agència d’esdeveniments sovint treballa “claus en 
mà” (qualsevol que tingui un mínim d’experiència en aquests sector, ho sap), en les 
partides que es publiquen maliciosament estan també els costos de proveïdors del territori 
(una condició pactada entre la DO i l’empresa): impremta, lloguer de mobiliari, 
instal·lacions de so i de llum, autobusos, càterings i un llarg etcètera.  

 
És, com dic, una manera habitual de treballar amb aquestes empreses, i ens ajuda a 
agilitzar el procediment. La feina de la DO és controlar els pressupostos acordats, que 
tenen un seguiment compartit i en tot moment. 

 
Com en tot, és molt difícil que tots els cellers i pagesos i pageses inscrits a la DO, 
compartim al 100% les accions que hem fet, o fins i tot de la manera que s´han fet, però 
parlar d’irregularitats és fals i malintencionat.  

 
 
 
Sóc conscient que aquest document és extens, però considero que només el detall pot acabar 
amb aquest allau de mitges veritats i interpretacions malèvoles. Tot i l’extensió, de ben segur 

queden alguns punts per aclarir i per això us proposo realitzar una reunió informativa on 
poder aclarir tots els punts exposats i aquells que quedin pendents. Malauradament, i 
tot i que ho he demanat en diverses ocasions, fins ara, no se m´ha permès fer aquesta trobada i 
poder donar les explicacions i desmentits pertinents. 
 



És evident que alguns de vosaltres no compartiu la manera de dirigir la DO els darrers anys, i 
també estic convençut que hi ha altres maneres de fer-ho, i no sé si més o menys encertades, 
però crec que precisament els diferents punts de vista enriqueixen al col·lectiu i ens ajudarà a 
créixer junts. 
 
Però, si us plau, no us deixeu enganyar per aquestes publicacions, i tampoc per aquells (que a 
totes les agrupacions malauradament hi ha persones així) que destrueixen en lloc de construir i 
pretenen posar en dubte tota la feina feta dels membres de les juntes i els professionals que 
han treballat per la DO, i fins i tot donar més credibilitat a un periodista i un mitjà que no ha fet 
bé les coses i amb uns conflictes d’interessos ben coneguts a la comarca (i possiblement també 
fora). 
 
Es parla que d’una possible revenja del periodista que no va ser seleccionat per una feina de la 
DO, es parla de la participació del President actual que està molt qüestionat, es parla de que 
als cellers petits s’està creant un “CORPINNAT” elitista i exclusiu que deixa fora a la gran 
majoria, es parla de guerres polítiques i atacs contra el secretari i la seva formació. 
Honestament, jo no sé qui és o són els responsables de tot allò que ha passat. Però sé que qui 
hagi estat ha d’estar molt intranquil i sorprès per la magnitud de tot plegat i el mal gratuït que 
ha fet a moltes persones i, sobretot, a la institució que ens representa a tots. Espero que la 
seva consciència pesi i espero també que algun dia demani perdó. 
 
Companys i companyes, és el moment de la unió de petits i grans, de tots els cellers i 
associats a la DO, per vetllar per la imatge de la nostra DO i el seu futur. Per mi seria un greu 
error deixar-nos convèncer per projectes alternatius, per comentaris catastrofistes i 
oportunistes de manca de gestió, de continuïtats o dimissions a la junta. Us demano que sigueu 
crítics, però no seguiu el mal exemple del periodista de no contrastar la informació. 
 
La DO ha estat el mirall de totes les DOs Catalanes durant els darrers anys, i hem d´aconseguir 
entre tots tornar-ho a ser.  
 
Espero que aquestes línies serveixin per facilitar-vos la informació verídica de com ha 
funcionat la DO. Ho podreu contrastar absolutament tot amb les actes i documents que he 
anat citant.  
 
Tot es pot fer millor? Sí. Tot es pot canviar? També.  Però que no sigui per una publicació sense 
cap mena de rigor ni contrast de la informació.  
Acabo com he començat:  encara em pregunto quina és la finalitat d’aquesta campanya. I em 
temo que l’única persona que no es fa aquesta pregunta ara per ara és qui ha filtrat un 
document privat i exclusiu per als socis de la DO a un periodista i a un mitjà interessats i sense 
escrúpols i amb uns evidents conflictes d’interessos. 
 
Estat de tresoreria quan vam entrar la junta anterior al 2014 i com la vam deixar al 2023 
 

                          

 Joan Arrufí Peig 

Ex- President de la DO Terra Alta 

Data Tresoreria Deutes a entitats bancàries

01/01/2015 42.814,85 €   53.872,58 €                       

30/06/2023 109.510,38 € 50.000,00 €                       


